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Tilstedeværende: Simone Malm Alsted, Maria Davidsen, Charlotte Granly, Stig Bør-

sen Hansen, Simon Hildebrand Hedegaard, Søren Harnow Klausen 
Hansen (deltog online), Mathias Mihkel Frost Jakobsen, Caroline 
Schaffalitzky de Muckadell (observatør), Sune Vork Steffensen, 
Casper Sylvest (formand), Simon Møberg Torp (dekan). 

  
Fra administrationen deltog:  Mads Funding (pkt. 3), Rune Nørgaard Jørgensen (pkt. 5), Martin 

Lund (referent), Klaus Thomsen (pkt. 3). 
 

Fraværende: Karen Hvidtfeldt, Emma Cecilie Fevre Kristensen.  

 
 
Formanden indledte mødet med at byde velkommen til de nyvalgte studerende i Akademisk 
Råd, Simone Malm Alsted og Mathias Mihkel Frost Jakobsen, som er valgt for perioden 1. 
januar 2023 – 31. december 2024. Han bød desuden velkommen til Klaus Thomsen fra bud-
getkontoret og Mads Funding fra fakultetssekretariatet. 
 
Dagsorden for mødet: 
 
A-punkter 
 
1. Godkendelse af referater fra møde 29. november og 7. december 2022. 

Godkendt. 
. 
2. Meddelelser, herunder høringer og referater (se B-punkter nedenfor). 

Formanden henledte opmærksomheden på dagsordenens B-punkter, herunder refera-
ter fra møder i forskellige organer på SDU. Han bemærkede, at det vil være hensigts-
mæssigt, at referater fra bestyrelsens møder tilføjes oversigten. 

 
3. Økonomi, herunder primobudget 2023.  

Formanden indledte punktet med at oplyse, at der til dagens møde forelå et 4. budget-
udkast, der var lettere revideret i forhold til det 3. budgetudkast, der blev fremlagt på 
Akademisk Råds decembermøde. 
 



 

 Side 2 

Klaus Thomsen gennemgik de overordnede rammer for fakultetets budget for 2023 og 
budgetoverslagsårene 2024-2026. Han påpegede, at der fra bestyrelsens side var krav 
til Humaniora om et ultimobeholdning ultimo 2026 på kr. 13 mio. kr. 
I sin gennemgang understregede Klaus Thomsen, at det nuværende budget er forbun-
det med en række usikkerheder, herunder uvished om videreførelsen af det forhøjede 
STÅ-taksameter i takstgruppe 1 og usikkerhed om optagelsestal i 2023. For så vidt an-
går de eksterne midler, gjorde Klaus Thomsen opmærksom på, at der budgetteres 
med en årlig vækst på 3% i henhold til SDU’s fundingstrategi. 
 
Akademisk Råd drøftede den økonomiske situation og de udfordringer, fakultetet står 
over for i de kommende år. 
 
Formanden spurgte til sammenhængen mellem og betydningen af de tidligere ud-
meldte korrektionspuljer/uudmøntede besparelser og den af direktionen besluttede di-
spositionsbegrænsning, der er hævet til 1,5%. 
 
Dekanen oplyste, at der er tale om to forskellige ting. Dispositionsbegrænsningen lig-
ger ud over de på fakultetet uudmøntede besparelser. 
 
Sune Vork Steffensen spurgte til, hvorvidt bestyrelsen har kendskab til følgerne af et 
krav om en ultimobeholdning i 2026 på 13 mio. kr. og den derved nødvendiggjorte re-
duktion i fakultetets lønudgifter. Han ønskede samtidig at høre, om fakultetsledelsen 
allerede på nuværende tidspunkt har overvejelser om, hvordan man når dette mål. Han 
spurgte desuden til om mønsteret i fluktuationerne i fakultetets ultimobeholdning i de 
kommende år er særegent for HUM eller om andre fakulteter budgetterer med noget 
tilsvarende. 
 
Dekanen konstaterede, at der for indeværende og i de kommende år forekommer en 
stor ubalance mellem Humanioras indtægter og udgifter og oplyste, at bestyrelsen ikke 
nødvendigvis har fokus på, hvordan fakulteterne opfylder kravet om ultimobeholdnin-
gen i 2026. Han oplyste, at der på fakultetsniveau endnu ikke ligger konkrete planer 
for, hvordan vi når målet i 2026. Dekanen tilføjede, at fluktuationer i ultimobeholdnin-
gen ikke kun er gældende for det Humanistiske Fakultet i de kommende år 
 
Dekanen tilføjede afslutningsvis, at hele SDU står over for store udfordringer i de kom-
mende år på grund af de tidligere nævnte økonomiske usikkerheder. 
 
Formanden lukkede punktet og takkede Mads Funding og Klaus Thomsen for deres 
deltagelse i behandling af punktet. 

 
4. Orientering om procesplan for anbefalinger om medbestemmelse og medind-

dragelse. 
Formanden orienterede om den fremsendte procesplan, herunder om de anbefalinger, 
hvor der ligger et særligt ansvar hos de kollegiale organers formænd og sekretærer 
(anbefaling 6-8). 

 
5. Temapunkt: Rekruttering og fastholdelse af studerende 

Formanden introducerede kort punktet og bød velkommen til Rune Nørgaard Jørgensen. 
Han henledte samtidig opmærksomheden på materiale vedrørende fastholdelse, som er 
fremsendt af prodekan Lars Grassmé Binderup. 
 
Rune Nørgaard Jørgensen orienterede om de aktuelle indsatser og aktiviteter i relation til til-
trækning af ny studerende til SDU, herunder om SDU Take over, gymnasiebesøg på SDU 
mv. Det handler i høj grad om at synliggøre SDU over for potentielle ansøgere. Det er en 
udbredt opfattelse, at vi på SDU ikke har haft tilstrækkeligt fokus på dette tidligere. 
 
Akademisk Råd drøftede spørgsmålet. 
 



 

 Side 3 

Stig Børsen Hansen anbefalede, at man også var opmærksom på muligheder inden for ef-
ter- og videreuddannelsesområdet. Her har man tidligere haft gode erfaringer på Institut for 
Design og Kommunikation. 
 
Dekanen var enig i dette og oplyste, at dette felt indgik i ledelsens overvejelser, omend det 
tidligere har vist sig vanskeligt at gøre området videre rentabelt. 
 
Formanden foreslog, at man indtænkte videndeling i forbindelse med brobygningsaktiviteter, 
og at det tydeligt kommunikeres, at det er en prioritet i den nuværende situation. 
 
Caroline Schaffalitzky de Muckadell tilføjede, at det i denne sammenhæng er værd at 
nævne, at videndeling uden for universitetet er et kriterie for tildeling af løntillæg til VIP-med-
arbejdere. 
 
Formanden spurgte til overvejelser i forhold til 2. runde-optag på SDU. I henhold til rektoral 
beslutning blev der i 2022 ikke åbnet for optag af studerende i 2. runde på SDU. Formanden 
ønskede at høre om denne strategi ville blive ændret ved optaget i 2023. 
 
Dekanen kunne ikke på nuværende tidspunkt give svar på dette, da det vil være op til rektor 
at beslutte, hvorvidt der vil blive åbnet for 2. runde-optag, evt. på udvalgte uddannelser.  
 
Formanden udtrykte bekymring for, at det vil ramme mange uddannelser hårdt, hvis der i 
den nuværende situation fokuseres stærkt på skærpede krav til optagelsen, bl.a. karakter-
krav og nul-optag i 2. runde. 
 
Caroline Schaffalitzky de Muckadell tilføjede, at filosofi-studiet i 2022 havde haft det ringeste 
BA-optag i årtier. Det kunne være relevant at vide, hvordan de studerende oplever dette. 
 
Simone Malm Alsted tilføjede, at hun, som ny filosofi-studerende, fandt det noget demotive-
rende med så få nyoptagne (med)studerende på uddannelsen. Det kan have en negativ ef-
fekt på studiemiljøet. 
 
Mathias Mihkel Frost Jakobsen fandt, at man med fordel kunne forbedre de fysiske rammer 
for de studerende, så studerende på tværs af HUM-uddannelserne bliver bragt tættere sam-
men. Ligeledes kunne man overveje øget samlæsning i relevante fag på tværs af uddannel-
ser med relativt få studerende. Det vil i hans øjne være gavnligt at styrke en fælles Humani-
ora-identitet for at hindre demotivation og frafald. 
 
Caroline Schaffalitzky de Muckadell bemærkede, at det fra studielederside var blevet fore-
slået at medtænke ph.d.-studerendes kompetencer i udviklingen af redskaber og indsatser 
til fastholdelse af studerende. Dette udviklingsarbejde kunne evt. udgøre en del af formid-
lingsforpligtelsen. 
 
Formanden fandt denne tanke interessant og relevant, hvis det er muligt. 
 
Formanden lukkede punktet og takkede Rune Nørgaard Jørgensen for hans deltagelse i 
mødet. 
 

6. Biblioteksudvalg. 
Formanden orienterede kort om sammensætningen af SDU’s biblioteksudvalg, hvor Huma-
niora har to pladser. Humaniora har i skrivende stund en af de to pladser besat (Martin 
Rheinheimer, Institut for Sprog, Kultur, Historie og Kommunikation) og er blevet bedt om ud-
pegning af et nyt medlem til den anden plads. 
 
Akademisk Råd fandt det hensigtsmæssigt at hvert af de to nye institutter er repræsen-
teret med et medlem af udvalget og udpegede Jens Jørgen Hansen, Institut for Medier, 
Design, Læring og Erkendelse som andet Humaniora-medlem af biblioteksudvalget, 
efter forudgående høring på instituttet. 
 

 



 

 Side 4 

7. Nyt fra Universitetsrådet v/formanden. 
Formanden orienterede om de aktuelle drøftelser i Universitetsrådet og fremhævede 
følgende områder: 

• SDU’s økonomi og budget. 
• Ny budgetmodel 
• Drøftelse af ny strategi på SDU. Formanden henviste til referatet fra bestyrel-

sesmødet i december. 
 
8. Nyt fra Direktionen v/dekanen. 

Dekanen oplyste, at direktionen på det seneste primært har drøftet følgende emner: 
• Strategiproces 
• Ny budgetmodel 
• SDU’s økonomi 

 
9. Nyt fra Fakultetet v/dekanen. 

Dekanen oplyste, at der på fakultetetsniveau har været stort fokus på implementering 
af den nye institutstruktur. 
 
Derudover er der i fakultetsledelsen drøftelser om følgende: 

• Fakultetets budget og økonomi 
• Ny fundingstrategi 
• Implementering af SDU’s forfremmelsesprogram på Humaniora 

 
Dekanen bemærkede endvidere, at han løbende deltager i møder i den nationale 
HUM-task force, hvor der foregår drøftelser om løsningen af fælles HUM-udfordringer 
og om øget samarbejde på uddannelsesområdet på tværs af institutioner. 

 
10. Eventuelt. 

a) Formanden oplyste, at der netop er udsendt ny, revideret standardforretningsorden. 
Akademisk Råd vil derfor på sit kommende møde skulle forholde sig til rådets eksi-
sterende forretningsorden. 

b) På baggrund af spørgsmål fra Sune Vork Steffensen om formulering i AR-referat 
fra 29. november 2022 vedr. centerstrukturen på de nye institutter drøftede rådet 
formuleringen og tankerne om forskningsorganiseringen på Humaniora. 

 
B-punkter (ikke til behandling) 
 
a) Skriftlige høringer siden sidste møde 
 
b) Referater 

a. Referat fra møde i Universitetsrådet  
b. Referat fra møde i Direktionen (åbner link på SDUnet) 
c. Referat fra møde i Institutlederkredsen 
d. Referat fra møde i SDU’s Uddannelsesråd 
e. Referat fra møde i Humanioras Uddannelsesråd  

 
 
 
 
Mødet sluttede kl. 15.55. 
 
 
Casper Sylvest 
Formand 

http://www.sdu.dk/Om_SDU/Organisationen/Raad_naevn/Universitetsraad
http://sdunet.dk/Administration/Ledelse/Direktionen/Dagsordener-og-referater.aspx
https://sdunet.dk/da/enheder/fakulteter/humaniora/fakultaere-raad-naevn-udvalg/institutledere/dagsorden_referater
http://www.sdu.dk/Om_SDU/Organisationen/Raad_naevn/Uddannelsesraad
https://sdunet.dk/da/enheder/fakulteter/humaniora/fakultaere-raad-naevn-udvalg/uddannelsesraad/dagsorden-referat

